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TEORIEN BAG KLIKKER KONCEPTET

Teorien bag klikkertræning?

Træningsmetoden, er baserer på de 
videnskabelige indlæringsprincipper 
klassisk og operant betingning. 

Der er intet mystisk i det, tværtimod er det, 
ud fra principielle love omkring indlæring, 
som man kan måle effekten af. Det sikre 
dig, at den træning du her lærer ikke er 
tilfældig, men videnskabeligt 
dokumenteret, og det virker på alle 
pattedyr - også mennesker.

Den tekniske forklaring

Operant indlæring er læren om, at adfærd 
formes af de konsekvenser, der kommer 
efter en adfærd er udført. Det gælder altså 

både positiv respons, negativ respons og 
ingen respons efter en adfærd.

På dansk betyder det: “Hvis hunden 
belønnes for adfærd, vil der være en stor 
sandsynlighed for, at den vil gentage 
adfærden. Hvis den straffes for sin adfærd, 
vil der være en sandsynlighed for, at den 
ikke vil gentage sin adfærd.

Eks. hver gang hunden sætter sig ned, 
giver du den en god belønning. Altså 
hunden vil, med stor sandsynlighed, have 
lyst til at gentage sin adfærd.

Hvorimod hvis hunden får påført ubehag 
efter en adfærd, så vil der være en stor 
sandsynlighed for, at hunden ikke vil 
udføre adfærden igen (fortsætter næste 
side).....................
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TEORIEN BAG KLIKKERKONCEPTET FORTSAT.......
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...........Fortsat fra forrige side.

Hvis en adfærd ignoreres udslettes den. 

Eks. Hvis din hund springer op ad dig, og 
du aldrig giver den kontakt eller 
opmærksomhed, når den hopper op, så vil 
den efter noget tid stoppe med at springe 
op ad dig, og adfærden udslettes.

Dette er blevet undersøgt og dokumenteret 
ved adskillige forsøg inden for 
indlæringspsykologi, at hvis man vil forme 
en adfærd, så kan man forme den ud fra 
disse principper/metoder. Egentlig ret 
logisk, hvis vi tænker efter.

klikkertræning er altså blevet udviklet ud 
fra, at man har undersøgt måden pattedyr 
indlærer på, og ud fra denne 
videnskabelige vinkel er klikkertræning 
blevet udviklet. . 

Her er træningen baseret på, at man 
motiverer og belønner for ønsket adfærd, 
fordi det giver en mere rolig og glad hund. 
På den måde er hunden meget mere 
samarbejdsvillig, og man slipper for at 
råbe, udføre fysisk straf og irettesættelse.

Det er en meget effektiv måde at indlære 
nye og avancerede øvelser på, som ellers 
kan være svære at motivere hunden til, 
fordi det  vi ønsker af den, som sagt, ofte er 
i modstrid med dens natur.

Så med klikkertræning har vi en metode, 
hvor vi med belønninger kan få hunden til 
at gøre, alt det vi ønsker på en 
motiverende, hundevenlig, effektiv og sjov 
måde. Det bliver derfor langt sjovere for 
både hund og ejer at træne.
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TEORI - KLIKKEREN SOM INDLÆRINGSMETODE

Klikkeren som indlæringsmetode 

Når vi nu ved, at hunden gerne vil arbejde 
for en belønning, og at klikkeren fortæller 
hunden, at den har gjort noget godt og 
dermed fortjener en belønning, så vil du 
sikkert nemt kunne give mig ret i, at det 
egentlig slet ikke lyder så svært i teorien. 
Dog er det ikke altid helt let af få 
opbygget sin træning, hvis man aldrig har 
trænet efter dette princip før. 

Derfor vil jeg forklare lidt mere om selve 
klikkertræningen i praksis.

Skal man forklare selve træningsmetoden 
meget simpelt, vil man sige, at 

klikkertræning primært går ud på, at man 
opbygger sin træning i små bitte trin, så 
hunden næsten ikke kan begå fejl.

eks. vil man have hunden til at gå pænt i 
snor, så starter man med en 
sværhedsgrad, hvor man kun tager et 
skridt, og belønner for det, hvis hunden  
går pænt.

Når den kan gå pænt et skridt, øger man 
til 2 skridt osv.

(Fortsætter næste side)......................
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KLIKKERNE SOM INDLÆRINGSMETODE FORTSAT.....
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......Fortsat fra forrige side 

I selve opbyggelsen af øvelserne, øges 
sandsynligheden for, at hunden vælger 
at gøre det, vi ønsker. Det gør vi, meget 
groft sagt, ved at belønne ønsket 
adfærd, og ignorere uønsket adfærd i 
træningen. 

Eks. hvis hunden går lige ved dit 
venstre knæ, præcist hvor du ønsker, 
så belønner man den. Hvis den går for 
langt fremme eller tilbage, får den ingen 
belønning, - altså man ignorerer den 
uønsket adfærd ved, at den IKKE får 
godbid, frem for at skælde ud.

Herefter finder hunden hurtigt ud af, 
hvor det bedst kan betale sig at gå, for 
at belønningen kommer.
Denne form for positiv hundetræning, 
handler om at kommunikere så præcist 
som muligt med hunden, og om at 
planlægge træningen trin for trin, så det 
bliver let for hunden hele tiden at have 
succes. Hunden lærer derfor meget 
hurtigere at forstå, hvad du som ejer 
ønsker af den.
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HVAD ER SELVE KLIKKEREN
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Hvad er selve klikkeren

Klikkeren bruges som et markør signal 
(“dygtig” signal), der fortæller hunden, at 
den adfærd den udviser lige nu er ønsket, 
og at der er en belønning på vej.

Klikket efterfølges ALTID af en 
BELØNNING, som HUNDEN 
VÆRDSÆTTER, -  typisk en godbid. 
Hermed bliver adfærden altså mere 
sandsynlig. 

Behøver man at bruge en klikker? 

I princippet nej, du kan bruge hvad som 
helst, alt fra at sige ordet “godt”, til en 
kliklyd med tungen, til en klokke. Men 

klikkeren bruges fordi det er samme korte 
lyd hver gang, det gør det nemt at markere 
præcist, når hunden laver den ønskede 
adfærd. 

Dermed er det også nemmere for hunden 
at opfange, hvad der ønskes af den. 
Bruger man ordet “dygtig” eller “godt”, så 
er det vigtigt, at man kun bruger det ord i 
selve indlæringen af nye øvelser og IKKE i 
flæng på alle mulige andre tidspunkter, 
hvor hunden ikke får en belønning, - for så 
får det ikke den rigtige effekt, og klikker 
princippet vil ikke komme til at virke efter 
hensigten...............(fortsætter næste side)
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HVAD ER SELVE KLIKKERNE FORTSAT....
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.........fortsat fra forrige side 

Det vil du få meget mere forståelse for, 
længere inde i forløbet, når du har trænet 
din hund til at blive klikkerklog. Derfor 
anbefaler jeg dig, at du her til at starte 
med, bruger en klikker. Så kan du altid 
erstatte den, når du har helt styr på selve 
konceptet og opbygningen af, hvordan 
man indlærer hunden en øvelse trin for 
trin.

Belønningen er vigtig.

Belønningen kan være mange ting, det er 
i princippet forskelligt fra hund til hund. 
For  de fleste hunde er det en lækker 
godbid, en bold, trækketov, lidt leg eller 
andet, som hunden sætter pris på. For 

andre hunde er en belønning, at hilse på 
mennesker, lege med andre hunde eller 
snuse i græsset. 

Det er dog nemmest at starte med 
godbidder eller leg som belønning, fordi 
det er nemt at have kontrol over.

Hunden lærer hurtigt, at klikket betyder, at 
der er en belønning på vej. 

Det næste hunden skal lære er, at den 
KUN kan få belønningen, hvis den gør det 
du ønsker. Det er vigtigt at finde den helt 
rigtige belønning, som hunden bedst kan 
lide. Hvis belønningen er værd at arbejde 
for, har du de bedste muligheder for at få 
en engageret og lærevillig hund. 

Se evt. video om belønninger igen.
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